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پاسبان بگریزد شاید در افزایش فرزندآوری بیش از 10 میلیون تومان 
پاداش وزارت نیرو اثر داشته باشد!

وقتــی ازدواج، اولویت اول دختران نیســت در ســن پایین 12 
ازدواج نمی کنند و ازدواج در بالای 30 ســال هم بیشــتر از 
یــک فرزند به همراه ندارد و گاه صفر اســت. زنی که 6 فرزند به دنیا 
آورده 17سالگی ازدواج کرده و تا 37 سالگی زاده نه اینکه از زنی که 
37 سالگی عروس شده انتظار داشته باشیم تا 60 سالگی هم بچه 
بیاورد. همسر زکریا که نیست! مادربزرگ متولد 1300 بود و در 1316 
ازدواج کرد و تا 1336 فرزند آورد: 2 دختر و یک پسر. متولد 1370 که 
در 1403 وارد 33 سالگی شده، چگونه 6 فرزند بیاورد؟! یک راه شاید 

کاهش سخت گیری در فرزندخواندگی باشد.

گیرم که تصمیم بگیرند بچه های بیشتر بیاورند. با این مدل 13 
زندگی آپارتمانی در خانه های 60 یا 70 متری شدنی است؟ 
این آپارتمان ها و خودرو که نقش مهمی در زندگی همه پیدا کرده پیام 
فرزند زیاد را به جامعه منتقل نمی کنند. مــردم در زندگی واقعی در 
آپارتمان های کوچک زندگی می کنند. خانه های دوبلکس مدرن یا 
حیاط دار با هندوانه در حوض را تنها در سریال های تلویزیون می توان 
دید که همان قدر غیرواقعی اســت که زنان با همان لباس بیرون در 

خانه حضور دارند.

ایــن باور که »هر آن کس که دندان دهد، نان دهد« هراس 14 
از تأمین اقتصادی فرزندان را از بین می برد. اکنون اما پدر 
می داند داستان محدود به نان نیست. تازه به خاطر همین نان باید 
هزار حرف بشنود. سعدی می گوید: ای شکم خیره به تایی بساز/ تا 

نکنی پشت به خدمت دو تا.
»تا« می تواند در روزگار ما فرزند کمتر باشد. کارمندی که یک بچه 

دارد ناچار از تن دادن به هر تحمیلی است یا آن که 4 بچه دارد؟

در میان طبقات تحصیل کرده به تأثیر تبلیغات یا آموزه های 15 
فمینیستی نمی توان بی اعتنا بود. سیمون دوبوآر می گوید: 
»دو نهــاد مــادری و ازدواج، زن را از زن بــودن خارج می کنند.« این 
ادعا البته مخالفانــی جدی هم دارد که معتقدند زن با ازدواج، زن تر 
و با مادر شــدن کامل می شود. با این حال نگاه فمینیستی به فرزند 
زیاد روی خوش نشــان نمی دهد. در این تردیدی نیســت که زن با 
مادری تجربه ای اســتثنایی را کسب می کند. هیلاری کلینتون که 
تجربه هایی چــون بانوی اول رئیس جمهوری آمریکا و وزارت خارجه 
و کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری را پشت سرگذاشته که 
از 8 میلیارد انســان روی کره زمین نصیب قلیلی می شود در کتاب 
خاطرات خــود زیباترین لحظه زندگی را تولد دخترش »چلســی« 
دانسته است درحالی که این دومی را میلیاردها مادر دیگر هم تجربه 
کرده اند و این یعنی هیچ موقعیت سیاسی و اجتماعی جای مادری 
را نمی گیرد مشــروط به آنکه خود زن بخواهد نه آنکه زن بودن را در 

مادری منحصر و متوقف کنند.

با اینکه از صداوســیما خواسته شــده فرزندآوری را تبلیغ 16 
کنند ولی نمی دانند باید چه کار کنند. چون نه در عالم واقع 
چنین است و نه در خیال شان چنین موضوعی را می پرورانند. منهای 

ترکیه در بقیه کشورها نیز فیلم ها چندان مشوق فرزندآوری نیستند. 
ترکیه اما رسماً این سیاست را دنبال می کند.

حتی گفته می شود به فرزندآوری ترک ها در آلمان توجه دارند و 20 
سال دیگر با توجه به بی علاقگی خانواده های آلمانی به فرزند آوری و 

تشویق آلمانی های ترک تبار جمعیت آنان قابل توجه خواهد شد.
»عِصِت« نویســندۀ اصلی ســریال های 300 قسمتی ترکیه ای 
جایی گفته بود سه سیاست را دنبال می کند: اول نمایش جاذبه های 
توریســتی، دوم تأکید بر برتری صنعت پوشاک ترکیه و تنوع لباس و 

سوم فرزند آوری و اولویت آن.
در وضعیتی که خانه و زندگی آقا ماشــاءالله ســریال »خانه به 
دوش«ِ رضــا عطــاران که بارها بازپخش شــده هم مایۀ حســرت 
 اســت، کدام ســریال دیگر می تواند یک خانــوادۀ پرجمعیت را 

به نمایش بگذارد؟

یــک دلیل کاهش میل به فرزندآوری سیســتم فرســودۀ 17 
آمــوزش و پرورش در ایران اســت. هر بچــه یعنی گرفتار 
شدن پدر و مادر در یکی از عقب مانده ترین نظام های آموزشی. اکثر 
بچه ها در مدارس دولتی درس می خوانند و همه پول غیرانتفاعی 
ندارند یا اعتقاد به آن ندارند. از وقتی بچه پا به 7 سالگی می گذارد 
پدر و مادر هم 12 ســال اسیر این سیستم می شوند. یک راه برای 
خلاصی از این ساختار فرسوده فرزند کمتر است وگرنه روح و روان 
خود را باید به افکار امثال آقای مراد صحرایی بســپاریم. کســانی 
که تصور می کنند با کتاب درســی می توانند بچه ها را به شکلی که 
می خواهند درآورند؛ چه بســا زن و شــوهری علاقه داشــته باشند 
فرزند دیگری هم بیاورند اما چون نگران اند 7 سال بعد اسیر مدرسه 
 و درس و مشــق او شــوند و تا 12 ســال محکوم این وضع باشند، 

منصرف شوند.

صنعت ســرگرمی در ایران ضعیف اســت و کــودکان جز با 18 
فضای مجازی و تلویزیون ســرگرم نمی شــوند. ضعف این 
نهادها مسئولیت پر کردن اوقات فراغت را گردن پدر و مادرها انداخته 

و احساس می کنند از پسِ فرزند بیشتر بر نمی آیند.

افزایــش میل به مهاجرت نیز اثر منفی در فرزندآوری دارد. 19 
زیرا هر چه شــخص تعلق بیشــتری داشــته باشــد امکان 
مهاجرت کمتری پیدا می کند. افزایش فرزندآوری در گرو تعلق بیشتر 
به این آب و خاک است. شاملو می گوید: بر خاکی نشسته ام که از آنِ 

من نیست/ از رنجی خسته ام که از آنِ من نیست.

و سرانجام اینکه این انگاره جدی است که دغدغۀ افزایش 20 
جمعیت به خاطر تغییر نسبت های مذهبی و فراتر رفتن از 
درصدهای قبلی است. به بیان دیگر جنس دغدغه ایدئولوژیک است 
و همین اگرچه برای اقشار هم سو انگیزه بخش است، نزد دیگران به 

عکس است.
پس به جای آن که سُرنا را از سرِ گشاد آن بنوازیم با اصلاح سیاست ها 
انگیزه ایجاد کنیم. فرزندآوری به افقی فراتر نیاز دارد. نه فراتر از قانون 
به تعبیر و روش خانم مهندس که فراتر از نگاه های محدود سیاسی و 

اقتصادی و اجتماعی است. 

رویداد

مدیرعامل پتروشیمی شیراز با اشاره به چشم انداز روشن صنعت پتروشیمی 
ایران، نوآوری و خلاقیت را کلید فتح بازارهای جهانی دانست.

به گزارش روابط عمومی شرکت پتروشیمی شیراز، مهندس احمدرضا 
حیدرنیا در یک کنفرانس خبری ضمن تشریح دستاوردها و برنامه های آتی 
این شرکت، بر لزوم اتخاذ رویکردی نوین برای مقابله با چالش های پیش رو 

و حضور موفق در عرصه رقابت بین المللی تأکید کرد.
وی با بیان اینکه صنعت پتروشیمی ایران به  رغم تحریم های ظالمانه، 
همچنان از ظرفیت های عظیمی برای رشد و توسعه برخوردار است، اظهار 
داشت: ما با تکیه بر دانش و تخصص داخلی و اتکا به توان جوانان نخبه، 

می توانیم قله های موفقیت را در این صنعت فتح کنیم.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز در ادامه با برشمردن موانع موجود 
در مســیر پیشرفت صنعت پتروشیمی، خاطرنشــان کرد: مواردی مانند 
فرسودگی تجهیزات، بوروکراســی های اداری، نوسانات نرخ ارز و کمبود 
نقدینگی، مانند سرعت گیرهایی هستند که حرکت رو به جلوی این صنعت 

را کُند می کنند.
حیدرنیــا بر ضرورت رفع این چالش ها هم تاکید و تصریح کرد: باید با 
اتخاذ تدابیر هوشمندانه و برنامه ریزی دقیق، این موانع را از سر راه برداریم 

و زمینه را برای جهش تولید و صادرات محصولات پتروشیمی فراهم کنیم.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: برای استفاده حداکثری از این فرصت، 
باید به دنبال راه حل های نوآورانه و خلاقانه برای تولید محصولاتی با کیفیت 
برتر و قیمت تمام شــده رقابتی باشــیم. همچنین، لازم اســت با توسعه 
زیرساخت های صادراتی و تســهیل فرآیندهای مرتبط، حضور خود را در 

بازارهای جهانی بیش از پیش تقویت کنیم.
مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی شــیراز 
همچنین با تأکید بر اهمیت سرمایه گذاری 
در تحقیق و توسعه، استفاده از فناوری های 
نوین، توســعه ســبد محصولات بــا تمرکز بر 
محصولات بــا ارزش افــزوده بــالا، توجه به 
مســئولیت های اجتماعــی و حفظ محیط 
زیست و اســتقرار نظام های مدیریت نوین و 
کارآمد، گفــت: برای بقا و پیشــرفت در بازار 
جهانی، صنعت پتروشیمی ایران باید به دنبال 
راهکارهــای نوآورانه و خلاقانــه در دو بخش 

مدیریت و محصولات و خدمات باشد.
حیدرنیا بر لزوم اســتفاده از تجارب افــراد کارآمد و خلاق در این حوزه 
هم تاکید کــرد و افزود: برای نوآوری در این صنعــت، باید از تجارب افراد 
کارآمــد و خلاق در این حوزه بهره ببریم. همچنین، باید با دانشــگاه ها و 
مراکز تحقیقاتی همکاری کرده و از آخرین دستاوردهای علمی و فناورانه در 
این صنعت استفاده کنیم. علاوه بر این، باید با استقرار نظام های مدیریت 
نویــن و کارآمد، فرآیندهای تولید و خدمات خود را بهینه کرده و راندمان را 
افزایش دهیم. وی در بخش دیگری از سخنان خود به ظرفیت های بالقوه 
بازارهای جهانی پتروشیمی اشاره کرد و گفت: با توجه به رشد تقاضا برای 
محصولات پتروشــیمی در ســطح جهانی، فرصتی طلایی برای حضور 

پررنگ تر تولیدکنندگان ایرانی در این بازارها فراهم شده است.
مدیرعامل شرک پتروشیمی شــیراز معتقد است که بازارهای جهانی 
پتروشیمی ظرف چند سال آینده رشدهای خوب و چشمگیری را تجربه 
خواهند کرد و این رشــد به خصوص در کشورهای درحال توسعه بیش از 

سایرین مشهود خواهد بود.
حیدرنیا اضافه کرد: این موضوع ســطوح رقابتی در تولید را از یکسو 
و کســب بازارهای مختلف را از ســوی دیگر افزایش خواهــد داد و باعث 
می شود تولیدکنندگان و غول های پتروشیمی دنیا طی سال های آتی برای 
کسب این بازارها از استراتژی های جدید، متنوع و کالاهای باکیفیت تر و 
با هزینه کمتر استفاده کنند. وی اظهار داشت: در چنین مسیری آینده 
تولیدکننــدگان ایرانی که با انواع چالش های مختلــف در زمینه تولید و 
صادرات روبه رو هستند چگونه خواهد بود؟ از چالش های حوزه خوراک 
گرفته تا حمل ونقل و تا موانع مرتبط با سیاست های دولتی و… موضوعاتی 

هستند که مانند یک سرعتگیر در این مسیر رقابتی عمل خواهند کرد.
مدیرعامل پتروشــیمی شــیراز در ادامه با اشــاره بــه این موضوع 
گفــت: با توجه به چالش هــای پیش روی صنعت پتروشــیمی ایران، 
باید از فرصت های پیش رو نیز به نحو احســن استفاده کرد. بازارهای 
جهانی پتروشــیمی در حال رشد هستند 
و این فرصتی مناسب برای تولیدکنندگان 
ایرانی اســت تا ســهم خود را از این بازارها 
افزایش دهنــد. برای این کار، باید به دنبال 
راهکارهــای نوآورانــه و خلاقانه برای تولید 
محصــولات باکیفیت تــر و بــا هزینه کمتر 
باشــیم. همچنین، باید با رفع چالش های 
موجود مانند مشــکلات مربــوط به تأمین 
خوراک، موانع صادرات و بوروکراســی های 
اداری، مســیر را بــرای حضــور موفــق در 

بازارهای جهانی هموار کنیم.

مدیرعامل پتروشیمی شیراز تاکید کرد:

فرصت سوزی ممنوع!
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وعده فراجا: طرح نور هوشمندسازی خواهد شد �
در اطلاعیه شماره چهار فرماندهی انتظامی کشور در خصوص »طرح 
نــور« )عفاف و حجاب( آمده اســت: »بــرای آنکه افکار عمومــی و مراکز 
تصمیم گیر، شناخت بیشــتری از دلایل فراجا در اهمیت اجرای طرح نور 
داشــته باشــند، طی روز های آینده چند پرونده مهــم از باندهای تبهکارِ 
ســازمان یافته که در ســطح بین المللی و داخل کشــور اقدامات مجرمانه 
در زمینه فســاد و فحشــا، تجــارت جنســی، پورنوگرافی و... داشــته اند، 
منتشر خواهد شــد. در پیوند با موضوع پیش گفته؛ گزارش های میدانی 
و اخــذ نظرات مردمی در کنار حمایت های رؤســای جمهور و قوه قضائیه، 
صداوســیما و برخــی نمایندگان مجلس و ائمه جمعه و جماعات و ســایر 
نهادهای مسئول نشان دهنده شناخت مطلوب از نبض سنجی اجتماعی 
فراجــا در اجرای »طرح نور« اســت.« در ادامه این اطلاعیه آمده اســت: 
»بررسی ها و مشاهدات عینی روزانه در شهر ها نشان دهنده  حرکت مطلوب 
جامعه به سمت حفظ حریم و حرمت زنان و بانوان  سرزمین مان است. پلیس 
در هیچ حالتی به دنبال پرونده ســازی برای موضوعات هنجاری و ارزشی 
نیســت و به شــهروندان این نوید را می دهیم که در نهایــت »طرح نور« به 
سمت هوشمندسازی پیش خواهد رفت. این مهم زمانی بهتر و عملیاتی تر 
خواهد شد که نهادهایِ متولیِ کار که وظیفه مستقیم در اقدامات فرهنگی 
و ایجابی در حوزه عفاف و حجاب دارند، عملکرد قابل قبول و درخور توجهی 
داشــته باشند. این مهم زمانی بهتر و عملیاتی تر خواهد شد که نهادهایِ 
متولیِ کار که وظیفه مستقیم در اقدامات فرهنگی و ایجابی در حوزه عفاف 

و حجاب دارند، عملکرد قابل قبول و درخور توجهی داشته باشند.« 

چرا طرحی با محوریت اجتماعی امنیتی می شود؟ �
از سال 1401 و حوادث بعد از آن مدت زمان زیادی نمی گذرد اما حجم 
اتفاقات رخ داده در این مدت آنقدر عمیق است که گویی یک دهه از این 
رخدادها می گذرد. اجرای گشت ارشاد در این مدت متوقف ماند و با وجود 
آمــد و رفت طرح عفاف و حجاب بین مجلس و شــورای نگهبان، منطق 
حکم می کرد که در شــرایط کنونی که کشــور درگیر مباحث بین المللی 
و اقتصادی اســت، طرح های مرتبط با حوزه حجاب عملیاتی نشود اما 
درســت طرح مرتبط با این مســئله در روزی رخ داد که شب آن ایران در 
بُعد بین المللی به حمله اسرائیل به کنسولگری ایران در دمشق پاسخ داد. 
انتظار دیگر بر این بود که بعد از گذشت چند روز، اجرای طرح فراجا دیگر 
با جدیت روزهای اولیه پیگیری نشود اما حالا برگ دیگری از طرح مذکور 
رونمایی شــده اســت و آنگونه که فراجا اعلام کرده است به زودی دلایل 
آن برای تنویر افکار عمومی اعلام می شــود. اما از آنجا که گفته می شود 
که طرح نور به تایید ســران سه قوه رســیده است، بنابراین باید در آینده 
نه چندان دور شــاهد برخوردهای بسیار جدی تر از گذشته در مواجهه با 

افرادی باشیم که  از دید تصمیم گیران و مجریان، پوشش مناسب ندارند. 
روز گذشــته احمد وحیدی، وزیر کشــور نیز در واکنــش به اجرای 
طرح نور، ضمــن حمایت از آن از نیروهای فراجــا و مجریان طرح نور 
قدردانی کرده و آن را در راستای عمل به مطالبه عمومی جامعه دانست. 
این حمایت ها در کنار اظهارات ســایر مسئولان مؤید این امر است که 
شاید برای مدت زمان کوتاهی مسئله پوشش به ظاهر از اهمیت کمی 

برخوردار شده بود اما این روزها گویی اولویت اصلی کشور است.
در این خصوص نیز روز دوشنبه محمدحسین طاهری آکردی، دبیر 
ســتاد امر به معروف و نهی از منکر اظهارات چالشــی داشت. او با بیان 
اینکه فعلًا درخواســتی از ما برای پیوســتن به اجرای طرح نور توسط 
ســتاد عفاف و حجاب ـ که در وزارت کشور تشکیل شده است ـ صورت 
نگرفته اســت، گفت: »اگر ســتاد عفاف و حجاب از ما درخواست نیرو 
کند، تشکل های مردمی و ضابطین ما آماده همکاری هستند. ستاد امر 
بــه معروف و نهی از منکر فعالیت فرهنگی و آموزشــی دارد اما در طرح 
نور کار امنیتی است و فراجا مستقیماً با این طرح سر و کار دارد اما من 
یک درخواســتی کرده ام آن هم این است که اگر کسی دستگیر شد با 
او برخورد قهری نشــود بلکه این افراد را به ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر معرفی کنند تا ما با آموزش های مجازی و کار فرهنگی کار را پیش 
ببریم.« بــا توجه به این اظهارات می توان گفــت که اگرچه مجری این 
طرح فراجا است اما در حقیقت اصل داستان آن در وزارت کشور در حال 
رخ دادن اســت و تمام تلاش ها بر این است که علاوه بر دستگاه قضا و 
مجلس، تمامی دستگاه های اجرایی و نظارتی کشور در این طرح دخیل 
شــوند. براین اساس است که روز دوشنبه تجمعی این بار مسالمت  آمیز 
در دو میدان فلســطین و ولی عصــر با موضوع مقابله بــا بی حجابی و 
بدپوششی برگزار شد که خروجی آن این بود که »مجلس و قوه قضائیه 
از اجرای این طرح، حمایت جدی داشته باشند.« البته محسنی اژه ای، 
رئیس دســتگاه قضا به تازگی ضمن ارائه توضیحاتی از جلسات در این 
خصوص، از طرح مذکور حمایت کرده و حتی اعلام کرده است که همه 
ما باید به فراجا در کلیه مأموریت هایش از جمله این طرحی که به آن ورود 

پیدا کرده، کمک کنیم. 
از زمــان اجرای طــرح نور تاکنــون تصاویر متعددی در شــبکه  های 
اجتماعی در حال بازنشر است که در آن ماموران نیروی انتظامی با افرادی 
که به نوعی پوشش اختیاری دارند، برخورد جدی می شود. حتی برخی از 
افراد نیز سوار ون های معروف به گشت ارشاد می شوند و در نهایت از آنها 
تعهدنامه اخذ می شود. شواهد براساس اطلاعیه های صادرشده در کنار 
اظهارات مسئولان مؤید این امر است که در روزهای آتی، فصل جدیدی 
از اجرای طرح حجاب و عفاف در کشور باز خواهد شد و این می تواند آغاز 

جدی دیگری در بُعد اجتماعی و فرهنگی برای کشور باشد. 

مهدی عزیزی


